
se budou konat ve dnech 10. a 11. 
října 2014 a to první den od 14. do  22. 
hodiny a druhý den od 8. do 14. hodiny 
na obecním úřadě v knihovně. 

O sedm míst v obecním zastupitel-

stvu se uchází celkem čtrnáct kandidátů, 

sdružených do dvou kandidátek. Defi ni-

tivní složení kandidátek bude zveřejněno 

registračním úřadem po skončení celého 

procesu registrace dne 23. srpna. 

Voleb se mohou účastnit všichni 

občané,  kteří nejpozději do druhého dne 

konání voleb dovrší osmnáctý rok svého 

věku, jsou v obci hlášeni k trvalému po-

bytu a nejsou pravoplatným rozhodnutím 

zbaveni volebního práva. K volbám je 

nutné přinést platný občanský průkaz 

nebo pas.  

Při hlasování má volič tyto možnosti:

 1/ Zakřížkováním rámečku v záhlaví 

kandidátky, kterou si zvolil, dává hlas 

všem kandidátům na ní uvedeným.  

2/ Označí křížkem jména nejvýše 

sedmi kandidátů z libovolné kandidátky 

a ponechá rámečky v záhlaví kandidátek 

neoznačená. V takovém případě dává 

hlas označeným kandidátům bez ohledu, 

na které kandidátce jsou uvedeny. Ale 

pozor! Pokud by takto označil větší 

počet kandidátů než sedm, hlas by byl 

neplatný.

3/ Zakřížkováním rámečku v záhlaví 

kandidátek  zvolí určitou kandidátku 

a z jiné kandidátky označí křížkem 

jména nejvýše šesti kandidátů. Tito kan-

didáti mají přednostně jeho hlas na úkor 

stejného počtu kandidátů zakřížkované 

kandidátky, uvedených na posledních 

místech této kandidátky. 

Příklad: zakřížkuje-li volič z jiné kan-

didátky dva kandidáty, získávají jeho 

hlas na úkor posledních dvou kandidátů 

z kandidátky, u které zakřížkoval rámeček 

v záhlaví. Jiné úpravy volebního lístku 

nejsou možné.

Volební komise sečte hlasy tak, že 

nejprve čárkovou metodou sečte hlasy 

pro jednotlivé kandidáty a jejich součet 

dá potom počet celkových hlasů pro da-

nou kandidátku.

Na vědomost
se dává...

Zpravodaj Obecního úřadu Máslovice
Ročník XX                               Číslo 4                      Srpen 2014 

1

VOLBY DO OBECNÍHO ZASTUPITELSTVA

Druhý volební den, tj. v sobotu 11. října večer bude již 

známo, kdo byl zvolen do zastupitelstva obce (7 osob). Nové 

zastupitelstvo se však může sejít na ustavující schůzi až po 

ukončení období, ve kterém se mohou podávat protesty proti 

regulérnosti voleb, tj. mezi 1. – 11. listopadem. Do doby, než 

se koná ustavující schůze, funguje obecní úřad jako dosud, 

jen s tím rozdílem, že je veden pouze starostkou a místosta-

rostou. Ustavující schůzi svolává dosavadní starostka. Na této 

schůzi, která je veřejná, nové zastupitelstvo volí starostu(ku), 

místostarostu(ku) a výbory (fi nanční a kontrolní). 

OBDOBÍ PO VOLBÁCH

 BILANCE
      VOLEBNÍHO OBDOBÍ

 INFORMACE
      Z OBECNÍHO ÚŘADU 

 K PŘESTAVBĚ      
      VODOJEMU

 MÁSLOVICE ZA
      1. SVĚTOVÉ VÁLKY
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Před nadcházejícím volbami do obecního zastupitelstva je 

namístě, abych jako představitelka obce předstoupila před 

občany s přehledem o tom, jak stávající zastupitelstvo spra-

vovalo obec v uplynulých čtyřech letech. Místo dlouhých řečí 

nechme mluvit fakta:

 zrekonstruovaná ulice U Vodojemu, 

 nová ulice Dolánecká, kolem níž vyrůstá postupně 

čtrnáct rodinných domů na již prodaných parcelách, 

 rozšířené veřejné osvětlení v ulicích Dolánecká a Na 

Vartě,

 zmodernizovaný rozhlas v celé obci a rozšířený 

v ulicích Dolánecká a U Vodojemu,

 prodloužená cyklostezka podél Vltavy, 

 pomocí dobrovolné brigádnické práce upravený prostor 

na návsi před hostincem, 

 trvalá péče o veřejné prostranství – především pěkné 

záhony květin,

 zpracování první studie o kanalizaci, 

 rozšíření separovaného sběru odpadků o bioodpad, 

jedlé oleje a plechovky od konzerv, 

 vyřešení sporu o sportovní kabiny a jejich částečná 

rekonstrukce za vydatné pomoci nových nájemců – Más-

lovických Shooters,

 přistoupení k místní akční skupině Nad Prahou, která 

bude v budoucnu hrát významnou roli při rozdělování 

veřejných dotací,

 podařilo se získat do vlastnictví obce objekt čp. 16, kde 

má vyrůst moderní sál s restauračním zařízením odpovídající 

potřebám obce.

Vedle toho se vedení obce aktivně a vytrvale účastnilo 

všech akcí proti rozšíření letiště Vodochody, které pomohly 

k odmítnutí tohoto záměru. 

Dobrou úroveň si udržoval i společensko kulturní život 

v obci. Mezi už tradiční akce, jako je masopust, posvícen-

ské vinobraní, máslovická šlápota a dýňování, se z inicia-

tivy občanů objevily takové akce, jako Máslo country, His-

torický vojenský den nebo stavění májky. Novou tradiční akcí 

sportovně rekreačního rázu se stal vodácký závod Bohnice – 

Máslovice. Chválu zaslouží  i organizace turistických výletů, 

dětského karnevalu, sportovního dne a podobných akcí také 

z iniciativy jednotlivých občanů nebo organizací. Živou 

činnost vykazuje  muzeum, které navštíví ročně průměrně  tři 

až čtyři tisíce návštěvníků a díky němuž se jméno naší vesnice 

objevuje občas i na stránkách celostátního tisku, v rozhlase 

a v televizi. Naše obec je i díky muzeu vnímána veřejností 

velmi pozitivně.  

Vedle toho všeho je třeba si uvědomit, že obecní úřad musí 

plnit řadu funkcí, které nejsou na veřejnosti příliš vidět. Musí 

řešit řadu běžných úředních záležitostí, jednat s úřady, orga-

nizovat spolupráci s fi rmami, poskytujícími obci a občanům 

různé služby, vést řádné účetnictví o hospodaření obce 

a vyřizovat různé žádosti občanů, takže o práci není opravdu 

nouze.  

O své činnosti jsme se snažili občany řádně  informovat 

a naslouchat jejich připomínkám. Veškerá závažná rozhod-

nutí byla přijímána na veřejných schůzích zastupitelstva, kde 

bylo dopřáno každému občanu vyslovit k věci svůj názor.    

Všichni zastupitelé se aktivně účastnili projednávání všech 

obecních záležitostí a i když se vyskytovaly na některé pro-

blémy různé názory, došlo se většinou nakonec ke shodnému 

stanovisku a jen výjimečně se přijímalo rozhodnutí většinou 

hlasů. Všem zastupitelům patří poděkování za jejich aktivní 

práci. Poděkování patří i všem občanům, kteří se podíleli 

společně s námi na kulturních, společenských a sportovních 

akcích a na celkovém zvelebování obce. 

V. Sýkorová

BILANCE MINULÉHO VOLEBNÍHO OBDOBÍ

Obec Máslovice vyhlásila dne 11. srpna 2014 architek-

tonickou soutěž na rekonstrukci bývalé hospody se sálem, 

zadala požadavky a náměty na využití budovy a v souladu se 

soutěžním řádem České komory architektů vydala soutěžní 

podmínky, které jsou zveřejněny na webových stránkách obce. 

Rekonstrukce by měla zahrnovat  hospodu s výčepem s 25-30 

místy s kulečníkem, šipkami a stolním fotbalem, sál pro taneční 

zábavy, divadelní a hudební produkce, TV a fi lmovou produkci, 

cvičení dětí i dospělých a stolní tenis, kuchyni a doplňková  

zařízení (sklady, WC, šatny). Soutěžící mají také navrhnout 

možné využití půdního a sklepního prostoru, předzahrádky a 

dvorku. 

Soutěž je anonymní, soutěžní návrhy se přijímají do 22. září 

2014. Návrhy hodnotí soutěžní porota, složená ze tří nezávis-

lých architektů, kterými jsou ing.arch.Markéta Cajthamlová, 

ing.arch. Tomáš Lohniský a ing.arch. David Kraus se dvěma 

náhradníky ing.arch.Matyášem Sedlákem a ing. arch. Davidem 

Mateáskem. Obec zastupuje v porotě  starostka ing. Sýkorová 

a místostarosta Jiří Machačka a náhradníky jsou Mgr. Ludmila 

Szöllösová a Jiří Levý. Náhradníci mohou být aktivně přítomni 

každému jednání poroty, jen s tím rozdílem, že nehlasují. Po-

rota rozhoduje o udělení tří cen za nejlepší návrhy ve výši 30, 

20 a 15 tisíc Kč. Pokud bude oceněný návrh vybrán a s autorem 

uzavřena smlouva na zpracování projektové dokumentace, 

bude výše ceny zahrnuta do honoráře. Další fází bude získání 

stavebního povolení a vlastní realizace.   

Soutěžní podmínky se všemi přílohami jsou k dispozici na 

webových stránkách obce (úřední deska).  

 DALŠÍ KROK K REKONSTRUKCI BÝVALÉ HOSPODY 
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Na počátku roku 2012 jsem byla informována o tom, že 

obecní zastupitelstvo neshledalo důvod narychlo vypiso-

vat konkurs na místo ředitele máslovické mateřské školy 

podle novely školského zákona s tím, že ukončím svou 

činnost jako ředitelka školy na konci školního roku 2012-

2013, a pověřilo starostku toto se mnou projednat. 

Vzala jsem tuto informaci na vědomí a sdělila jsem 

paní starostce, že rozhodně nechci setrvat ve své funkci 

po celých šest let, které mi školský zákon umožňuje, 

ale že konkrétní datum odchodu ještě uvážím. Nechá-

pala jsem dost dobře takový spěch na můj odchod, když 

škola plnila řádně svoje výchovně vzdělávací úko-

ly, krajská školní inspekce neměla k mé práci žádné 

výhrady a stejně tak finanční komise obecního úřadu 

neshledala při svých kontrolách žádné závady v hos-

podaření školy.  Od té doby až do současnosti nikdo 

z obecního zastupitelstva na můj odchod nenaléhal, až 

se tato otázka dostala znovu na přetřes v souvislosti se 

zlovolnou kampaní, která se proti mně rozvinula přiči-

něním paní Smutné a několika dalších osob.

Odmítám řešit dobu svého dalšího působení ve škole 

pod tlakem této kampaně. Jak jsem prohlásila při jed-

nání se starostkou před dvěma lety, nehodlám v žádném 

případě setrvat ve své funkci celých šest let. Rozhodla 

jsem se proto, že ukončím svou činnost jako ředitelka 

máslovické mateřské školy ke dni 31. prosince 2015 

a dávám to tímto obecnímu zastupitelstvu na vědomí.    

 Hana Voříšková     

 Z jednání obecního zastupitelstva
Zastupitelstvo obce schválilo na svém jednání dne 12. srpna 

obecně závaznou vyhlášku č. 4/2014 o stanovení  školského ob-

vodu základní školy, kterou se obec Máslovice  stává součástí 

školského obvodu základní školy v Klecanech. Dále schválilo 

zastupitelstvo záměr pronajmout obecní pozemky orné půdy 

pod katastrálními čísly 66/8, 66/17, 66/19,  80/5 a 66/29 o cel-

kové výměře 30 566 m/2 výlučně pro zemědělskou výrobu. Pro-

jednalo také žádost společnosti Standy zastupující společnost 

Vodafone o vydání stanoviska k výstavbě ocelové věže o výšce 

45 m na pozemku č.kat.143/1 na hranicích katastru Větrušic, 

která má zlepšit signál mobilních telefonů Vodafone a T-Mo-

bile. Zastupitelstvo nemá  proti výstavbě námitek.  Stejně tak 

souhlasí se záměrem „Úpravy trasy pro turistický a cyklistický 

provoz po obou březích Vltavy v úseku Úholičky-Kralupy“. 

Tento záměr si nechal vypracovat Dobrovolný svazek obcí 

Údolí Vltavy, jehož členy jsou např. Kralupy n.Vlt., Libčice 

n.Vlt., Klecany, Řež a v jehož režii by byla stezka upravena za 

účelem zajištění větší bezpečnosti při jejím používání. Zastupi-

telstvo také vzalo na vědomí informaci ministerstva životního 

prostředí o návrhu na nové vyhlášení Národní přírodní rezerva-

ce Větrušické rokle s možností seznámení se s návrhem plánu 

péče o tuto rezervaci na webových stránkách ministerstva nebo 

přímo na odboru zvláštní územní ochrany přírody a krajiny. 

 Separovaný sběr odpadu šetří 
životní prostředí

Podle výpočtů společnosti EKO-KOM dosáhla naše obec 

v minulém roce díky provozu systému tříděného odpadu 

a následné recyklace využitelných složek celkového snížení 

emise oxidu uhličitého (CO2) ve výši 21,175 tun a úspory ener-

gie ve výši 487 831 MJ.

 Nová plastika u muzea a lavice 
u přívozu

Každý, kdo jde kolem muzea, se jistě se zalíbením podívá 

na hezkou dřevěnou sochu selky s máselnicí a hlavou krávy. 

K odpočinku na přívoze láká lavice s vyřezanými rybami.  Au-

torem nápadů i zpracování je náš občan Jiří Švarc, kterému ke 

zdařilým dílům blahopřejeme. 

 Zlevněné vstupné na posvícenské 
vinobraní

Máslovičtí občané si mohou vyzvednout zlevněné vstupenky 

v úředních hodinách obecního úřadu. Zlevněné vstupné činí 70 

Kč, 50 Kč pro důchodce a studenty, 20 Kč pro děti. 

 Den svazku obcí se letos nekoná
Původně se měl konat v květnu v Panenských Břežanech. 

Kvůli volbám do Evropského parlamentu jej obec přesunula 

na 20. září. Minulý týden zástupkyně obce oznámily, že se jim 

rozpadl organizační tým a bez něho nejsou schopny tuto akci 

zajistit. Doufejme, že příští rok bude situace lepší a Den svazku 

se uskuteční. 

 Kotlíkové dotace
Středočeský kraj a ministerstvo životního prostředí vyhlašují 

společnou výzvu k podávání žádostí na poskytnutí dotace ze 

Společného programu na výměnu kotlů. Cílem programu je 

snížení znečištění ovzduší z malých spalovacích zdrojů do 

jmenovitého tepelného výkonu 50 kW, tzv. lokálních topenišť, 

využívajících tuhá paliva. Příjem žádostí je 8.9. od 9 hodin 

a ukončení 31.10. ve 13 hodin nebo v den vyčerpání dotace 

pokud tento nastane dříve. Veškeré informace najdou zájemci 

na webových stránkách krajského úřadu. 

INFORMACE OBECNÍHO ÚŘADU

VYJÁDŘENÍ ŘEDITELKY MATEŘSKÉ ŠKOLY
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Závodu na lodích Bohnice-Máslovice se letos zúčastnilo 

celkem 34 lodí, v naprosté většině kanoí. Se zapůjčením 

lodí nám opět vypomohla fi rma Dronte z Prahy. Absolutním 

vítězem závodu se stala posádka Století ve složení otec a syn 

Benešovi (ze statku) zatím v historii závodu nejlepším časem 

53 minut. Další lodě se pohybovaly v časech od 1 hodiny 

1 minuty až po 2 a půl hodiny. Každý jel podle svého gusta, 

někdo rád závodí a někdo se jen tak veze „na pohodu“.  Všechny 

posádky dostaly malé odměny a pomalu se rozjížděly domů. 

Pro potěšení přítomných hrály Máslovické drnkačky až dlouho 

do noci. Můžeme si jen opět přát pěkné počasí a rychlé lodě do 

příštího šestého ročníku!

OHLÉDNUTÍ ZA ČERVENCOVOU AKCÍ

V první polovině července letošního roku zorganizoval ing. Milan Voves petici s výše uvedeným názvem, adresovanou obec-

nímu zastupitelstvu s požadavkem, aby obecní zastupitelstvo zaujalo k tomuto záměru nesouhlasné stanovisko. Ve zdůvodnění 

petice se uvádí, že „uvažovaný záměr pro stavbu rozhledny nebyl konzultován s občany obce, přestože bude více či méně  zasa-

hovat do jejich soukromí“.

Zastupitelstvo se peticí zabývalo a podle ustanovení petičního zákona zaslalo ing. Vovsovi písemně toto stanovisko:

PETICE „PROTI ROZHLEDNĚ NA VODOJEMU“

Dne 15. července 2014 byla na obecní úřad doručena ing. Milanem Vovsem petice s výše uvedeným názvem a s podpisy 

jednoho sta petentů, kteří tímto žádají o nesouhlasné stanovisko obecního zastupitelstva k záměru výstavby rozhledny na 

objektu vodojemu v obci Máslovice.

 Obecní zastupitelstvo posoudilo petici po stránce formální, tj. jak odpovídá ustanovením  petičního zákona a z něho 

odvozených vyhlášek a metodických pokynů a zejména pak po stránce obsahové.

 Po stránce formální má petice některé vady. U některých petentů není uvedeno úplné jméno a příjmení (někdy je 

použito zkratek) ani přesné bydliště. Za hlavní formální nedostatek považuje zastupitelstvo to, že na petici nejsou uvedena 

jména, příjmení a bydliště členů petičního výboru, takže lze mít za to, že petiční výbor neexistuje a petici podává ing. Milan 

Voves jako fyzická osoba. Protože na to má právo, zastupitelstvo se i přes tuto vážnou formální závadu peticí zabývalo i po 

obsahové stránce.

 Dne 25. 6. 2013 projednalo zastupitelstvo obce na veřejné schůzi investiční záměry společnost Vodárny Kladno-

Mělník (VKM)  na rekonstrukci vodovodního řadu v ulici Pražské spojenou s úpravou funkce vodojemu a na případné 

zpřístupnění vodojemu veřejnosti  jako vyhlídkové věže. Obě akce by byly fi nancovány zcela VKM. Zastupitelstvo všemi 

hlasy přítomných šesti zastupitelů s těmito záměry vyslovilo souhlas. Úprava vodovodního řadu by vylepšila zásobování vo-

dou a využití vodojemu jako vyhlídkové věže by obohatilo život v obci a přispělo k rozvoji turistického ruchu. Do dnešního 

dne je záležitost využití vodojemu jako vyhlídkové věže stále ve stadiu námětu a dodnes nebylo také zahájeno žádné správní 

řízení o zamýšlené investiční akci. Proto výtku organizátora petice uvedenou v textu petice, že záměr nebyl konzultován 

s občany, považujeme za předčasnou. Teprve až budou známy bližší údaje o prostorovém řešení, estetickém posouzení, 

použitém materiálu a jiných aspektech případné realizace, zorganizuje zastupitelstvo veřejné všestranné posouzení záměru 

občany, při kterém bude posouzena i míra vlivu záměru na soukromí občanů. Teprve potom bude moci zastupitelstvo 

defi nitivně rozhodnout o svém souhlasném či nesouhlasném stanovisku k tomuto záměru.      

    Jménem zastupitelstva obce: ing. Vladimíra Sýkorová, starostka 

Dne 14.6.2014 proběhlo veřejné zasedání obecního zastu-

pitelstva, kde jedním z bodů byly investice VKM v obci. Na 

začátku zasedání byl tento bod zrušen a přesunut do bodu 

různé. Zde jsme se dozvěděli, že záměry s přestavbou vodovod-

ního řadu mají Středočeské vodárny zahrnuty v plánu investic. 

Funkce vodojemu bude rozšířena o vyhlídkové patro. Inves-

torem obou záměrů budou Středočeské vodárny (VKM), obec 

zajistí úpravu kolem stojících lip*. Obec tyto záměry schválila 

na veřejné schůzi dne 25.6.2013 šesti hlasy, za přítomnosti čtyř 

osob z řad veřejnosti. V usnesení z 25.6.2013 v bodu 2 cituji: 

„zpřístupnit vodojem veřejnosti a rozšířit jeho funkci na vyhlíd-

kovou v rámci technických možností“. O tomto rozhodnutí 

nebyla veřejnost informována ani ve zpravodaji Na vědomost 

se dává ..., kde jsou jiné informace pečlivě rozebírány. Na mé 

nesouhlasné stanovisko, a nejen moje, odpověděla paní Ing. 

Sýkorová, že již se s tím nedá nic dělat. Má odpověď byla, že 

provedu petici. Odpověď zněla „ tak si ji proveď “. Na základě 

těchto informací jsem sepsal petici „Proti rozhledně na vodoje-

mu“, kde žádáme obecní zastupitelstvo o nesouhlasné stanovis-

ko k rozhledně na vodojemu, ve spolupráci s p. Ing. Václavem 

INFORMACE K VYHLÍDKOVÉ VĚŽI NA VODOJEMU 
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Jezberou a p. Vlastimilem Novákem. Pod petici se podepsalo 

100 občanů, kteří si nejdříve přečetli text petice. Tuto petici 

jsem předal dne 15.7.2014 na obecní úřad. V odpovědi pí. Ing. 

Sýkorové, kterou jsem dostal 30.7.2014, je uvedeno, že petice 

má některé nedostatky po stránce formální, ale přesto se za-

stupitelstvo peticí zabývalo. Stále, i v odpovědi pí. Ing. Sýko-

rové, se uvádí rekonstrukce vodovodního řadu. Naše petice 

nikde neuvádí, že bychom byli proti rekonstrukci vodovodního 

řadu. Po obdržení tohoto dopisu jsme společně s p. Ing. Jez-

berou navštívili obecní úřad dne 5.8.2014. Bylo nám řečeno, 

že záležitost využití vodojemu jako vyhlídkové věže je stále 

ve stádiu námětu a dodnes nebylo také zahájeno žádné správní 

řízení o zamýšlené investiční akci. Dále bylo řečeno, že musí 

být provedeny různé studie a pak bude rozhodnuto. Argumen-

tovali jsme tím, že nemusí být prováděny žádné studie, protože 

100 občanů jasně oznámilo svůj nesouhlasný názor, což by 

obecní zastupitelstvo mělo respektovat. Závěrem chceme 

poděkovat všem občanům, kteří se nebáli podpořit naši inicia-

tivu za zachování soukromí. 

* Lípa je naším státním symbolem a proto byly vysázeny 

kolem takové strategické budovy jako je vodojem a každá za 

určitou osobnost naší historie – T.G. Masaryk, E. Beneš, A. 

Švehla a A. Rašín, jak je uvedeno v knize „Domov jménem 

Máslovice“, kde se dozvíte i o historii našeho vodojemu.      

Ing. Milan Voves, Ing. Václav Jezbera, 
p. Vlastimil Novák

K výše uvedenému článku jen pár upřesňujících poznámek. Především chci zdůraznit, že odpověď na petici nezaslala 

ing. Vovsovi ing. Sýkorová jako osoba, ale obecní zastupitelstvo, kterému byla také petice adresována. Teď k věci. Zpřístupnění 

vodojemu jako vyhlídkové věže je třeba chápat pouze jako námět, a ve všech zmínkách o něm se hovoří v podmiňovacím způsobu 

(by mohl být apod.), to znamená, že není nic konkrétního zásadního rozhodnuto, zastupitelé  svým usnesením z 24.6.2013 dali 

pouze vodárnám možnost o této investici uvažovat. Věta „již se s tím nedá nic dělat“ je vytržená z kontextu a neznamenala, že 

by tím byla realizace defi nitivně potvrzena, ale pouze to, že když se jedná o usnesení (navíc z loňského roku), nedá se vymazat. 

Neříká však nic o tom, že k realizaci musí dojít. Může i nemusí, po zvážení všech pro a proti. Petice občanů je jedním z důležitých 

argumentů, které budou dávány na misky vah při zvažování. Nevím, proč autoři článku už předem odmítají jakoukoliv diskusi, 

když si v textu petice de facto stěžovali, že žádná neproběhla. Také se nikde v odpovědi zastupitelstva ani v usnesení nemluví o vy-

pracování studií, ale pouze jen o posouzení různých hledisek, vyslechnutí názorů občanů, odborníků a příslušných orgánů.  Každý 

má právo na svůj názor a není to myslím o statečnosti, když někdo podepíše petici, ale o způsobu vyjádření názoru. Proč by měl 

být ten, kdo petici podepíše, považován za statečnějšího než ten, kdo ji podepsat odmítne? Jsou však i jiné způsoby vyjádření než 

petice. Proto ani opačné názory by neměly být zatracovány předem a neměla by být vytvářena „bojová“ atmosféra. Zastupitelstvo 

ve své odpovědi přece nevylučuje, že jeho konečné stanovisko k využití vodojemu jako vyhlídkové věže může být nesouhlasné. 

Požaduje jen, aby se tak dálo po zvážení všech hledisek.  V. Sýkorová

Na Máslovicích a ve Vodochodech.
Běžně říkáme, že bydlíme na Máslovicích, ale že pošta 

je ve Vodochodech. Proč odpovídáme na otázku kde doce-

la běžně na Máslovicích, na Větrušicích, na Žížkově, na 

Vyšehradě, ale nikdy bychom neřekli na Vodochodech, na 

Libčicích, na Nuslích?   

Tato zvláštnost v použití předložky na místo v u našich 

místních jmen má svůj historický původ neboť se používala 

dříve u jmen sídel, ležících na kopci a tak to zůstalo dodnes. 

Současná pravidla českého pravopisu tolerují používání  

předložky na u místních jmen tam, kde je to zvykem, 

takže neděláme chybu, když řekneme, že bydlíme na Más-

lovicích, ale asi by znělo velice divně, kdybychom řekli 

třeba, že tetička bydlí na Kralupech. 

(Podle knihy A. Polívkové Naše místní jména 
zpracoval v-ch-)

HŘÍČKY NAŠÍ MATEŘŠTINY

Obecní úřad zve občany na diskusi o stromech s odborným dendrologem. Bude zaměřena především na výběr druhů 

stromů k osázení kolem fotbalového hřiště, podél ulice U Vodojemu a všeobecně na výběr a ošetřování vhodných stromů 

pro naše klimatické, půdní a urbanistické podmínky.

Diskuse se uskuteční ve čtvrtek 4. září od 19 hodin v knihovně na obecním úřadě. 

POZVÁNKA NA POVÍDÁNÍ O STROMECH
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Uplynulo již sto let od 28. července 1914, kdy Rakousko-

Uhersko vyhlásilo válku Srbsku a tím zahájilo do té doby 

nebývalé válečné běsnění, do kterého se postupně zapo-

jily státy všech světadílů a která má na svém kontě více 

než osm milionů lidských životů.

Velké dějiny obsahují mnoho informací o celkovém 

světovém dění v této válce. Horší to je, když promítáme 

obraz této doby do malé vesničky, jako je naše. Sto let je 

dlouhá doba, pamětníci vymřeli, a tak jen jejich vyprávění, 

tradovaná u potomků a skromné písemné záznamy dávají 

tušit, jakým utrpením tato válka pro naše předky byla. 

Pokusil jsem se sestavit první takový obrázek ze skrom-

ných pramenů, kterými jsou záznamy ze schůzí obecního 

zastupitelstva a potom několik lístků polní pošty, které 

posílal z fronty rodině můj děd Stanislav Štros, a jeho 

válečný zápisník. Při této příležitosti se obracím s prosbou 

na ostatní občany: pokud se zachovaly ve vašich rodinách 

jakékoliv památky z první světové války, nebo si pama-

tujete vyprávění svých předků o tom, jako se v té době 

žilo, napište o tom do zpravodaje a pomozte tak utvářet 

bohatší obrázek historie naší obce.

Teď se podívejme, co vypovídají o době první světové 

války zápisy ze schůzí obecního zastupitelstva. Vyplývá 

z nich především, že do vojenské služby byli povoláni 

dva zastupitelé, a to Stanislav Štros z čp.24, který se 

účastnil jednání zastupitelstva naposledy 11. října 1914, 

a zástupce velkostat-

ku v zastupitelstvu 

Bedřich Horák, 

který na schůzi dne 

23. června 1915 

oznámil, že je po-

volán k vojenské 

službě a proto vrací 

některé obecní do-

kumenty, které mu 

byly svěřeny do opat-

rování. Postupně by-

lo složení zastupitel-

stva doplněno o dvě 

osoby, a sice Alfre-

da Goldbergra z čp. 

18 a Josefa Fraňka 

z čp.28. Na základě 

čeho se tak stalo, 

není v zápisech uve-

deno.

Ve vlastním jednání zastupitelstva se promítá válka ve 

dvou směrech. Je to především zásobovací situace a po-

tom upisování válečných půjček. Je obecně známo, že 

zásobovací situace byla celkově špatná a její řešení bylo 

v rámci válečných příprav podceněno. Zmatek se přenášel 

i do obcí. Tak již 28. října 1914 jedná zastupitelstvo  

o příkazu okresního hejtmanství zajistit řádné odvádění 

obilí na určená místa. O celkově panujících zmatcích 

v zásobování svědčí požadavek okresního úřadu, projed-

návaný na schůzi 23. června 1915, aby obec do konce 

září předložila údaje o spotřebě cukru. Bylo předáno 

k vyřízení obchodníku Alfredu Goldbergrovi. Dne 10. 

července 1915 zvolilo obecní zastupitelstvo aprovizační 

komisi, která se měla starat o „účelné zásobování obce“, 

jak se v zápise doslova uvádí. Jejími členy se stali  Al-

fred Goldberger, Antonín Filinger, Václav Vágner a za 

velkostatek Ladislav Šmíd. Jak měla aprovizační komise 

(také se jí říkalo chlebová) pracovat, vyplývá ze zápisu 

z 15. srpna 1915, kde je zapsáno toto: „Usneseno, aby 

aprovizační komise jednala zcela samostatně a aby přijaté 

množství mouky bylo rozděleno na dva zde stávající 

obchody, které mouku hotově zapraví a dle ustanovení 

aprovizační komise budou předávat konsumentům“. Na-

posledy se zastupitelstvo zabývalo aprovizační komisí 21. 

srpna 1915, kdy byl do ní zvolen ještě Bedřich Dlouhý 

jako její předseda. Že vázlo zásobování i jinými životními 

Z HISTORIE NAŠÍ OBCE Z HISTORIE NAŠÍ OBCE 
ZA PRVNÍ SVĚTOVÉ VÁLKYZA PRVNÍ SVĚTOVÉ VÁLKY
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potřebami vyplývá i z korespondence vojáka Štrose, kdy 

si mu manželka v jednom dopise stěžuje na nedostatek 

petroleje, což v obci, kde nebyla ještě zavedena elektřina, 

znamenalo velkou potíž.

Celkem pětkrát se zastupitelstvo zabývalo úpisy na válečné 

půjčky, kterými získávala vláda prostředky na vedení války. 

Poprvé to bylo 23. června 1915. Zapsáno o tom bylo toto: 

„Ohledně upsání válečné půjčky přečten výnos okresního 

hejtmanství ze dne 14.6. 1915 a po úradě usneseno upsa-

ti z kmenového jmění 200 K. Upsání obstará první radní 

Bernard Lidický.“ O druhé válečné půjčce zastupitelstvo 

nejednalo, zato ale o třetí hned dvakrát. Poprvé to bylo 24. 

října 1915, kdy bylo upsáno z kmenového jmění 400 K. To 

se však okresním orgánům zdálo málo a tak došlo z jejich 

podnětu k novému jednání dne 9. listopadu 1915. O tomto 

jednání bylo zapsáno toto: „Pan úřadující radní Lidický 

oznámil, že byl okresním výborem upozorněn, že by by-

lo záhodno, aby úpis byl patřičně zvýšen, aby dosaženo 

bylo obnosu původně okresním výborem navrženého. 

V důsledku toho bylo usneseno jednohlasně  zvýšit upsání 

na 3. válečnou půjčku o dalších 600 K“.  

Na válečné půjčky upisovalo obec ze svého majetku 

ještě dvakrát, a to 6. května 1916 1000 K a 8. července 

1917 300 K. Celkem bylo tedy upsáno 2500 K.

A naši vojáci?  Jejich pocity vyjádřila výstižně vojenská 

píseň z té doby, kterou jsem nalezl v dědově válečném 

zápisníčku a kterou údajně složili čeští landšturmáci. 

Uveďme si tu alespoň její část:

„Nastaly nám doby zlé,
musíme jít do boje 
opustit svou rodinu

nevrátit se víc domů.

Co jsem se já nastaral, 
bych vás, děti, vychoval,            

nikdo se mě nezeptal,
Zdali jsem vám chleba dal.  

A teď musím rukovat
a vás tady zanechat,
vaše očka a váš vlas

nespatřím snad nikdy zas.

 Až vám bude po letech
 vyprávěti matička,

vzpomeňte si, děti mé,
 že jste měly tatíčka. 

Duchu této písně odpovídá i duch korespondence vojáků 

z fronty rodině. Tak dne 6. listopadu 1917 psal na dopis-

nici polní pošty voják Stanislav Štros tato slova: „Drahá 

manželko, dítky moje, dědečku, babičko, moc se mi po 

Vás stýská. Ví Bůh, kdy se zase dočkám, abych vás spatřil 

a s vámi se potěšil. Deset dní jsem vám nemohl psát, neboť 

jsme byli stále na marši. To si můžete představit, jak se 

mám, stále promočený a zamazaný. Je to život bídný a už 

dlouho mě všechno mrzí. Dá Bůh, že to nějak překlepu 

a zase se k vám vrátím. Jen kdyby ta nešťastná zima byla 

už za námi, ale ona teprve začíná.“ 

Stanislav Štros, Josef Pokorný, Václav Novák, Josef 

Laube, Bernard Lidický a další vojáci z naší vsi měli štěstí, 

že válečné útrapy přežili a vrátili se ke svým rodinám, 

někteří z nich sice s trvalými zdravotními následky, ale 

živí. Čtyři naši občané to štěstí neměli. Jejich jména jsou 

na prostém pomníčku na návsi. Při vzpomínání stoletého 

výročí vzniku první světové války vzpomeňme i na tyto 

zmařené mladé životy.

v-ch-                                                     

 Společenská kronika  
Dnes blahopřejeme dvěma našim spoluobčanům k významným životním jubileím. Je to především čerstvý 

–sátník a jinak aktivní člen Máslovických drnkaček pan Pavel Šertler, který si svou padesátku oslaví  19. srpna, 

a potom pan Jiří Řezáč, který sice přišel na svět o čtvrt století dříve, neboť 24. srpna dovrší 75 let, ale přesto mu 

pracovního elánu nechybí a na vzhledu veřejných prostranství v obci je jeho práce zřetelně vidět.

Oběma jubilantům přejeme do dalších let hodně zdraví a životní pohody.

Do 1. třídy základní školy nastupuje Matěj Koranda. Ať se mu ve škole dobře daří!



Na vědomost se dává….
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Pište do zpravodaje!
Pište o všem, co se v obci nebo jednotlivých organizacích děje, co 

se vám líbí nebo nelíbí, co byste navrhovali nebo s čím nesouhlasíte 

a nebo napište, co byste chtěli vědět, o čem by se mělo také psát. Uzá-

věrka příštího čísla je 15. října 2014. Příspěvky můžete předávat do 

schránky obecního úřadu nebo p. Chalupnému či posílat mailem na 

adresu: ou@maslovice.cz
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v sobotu 13. září 2014

Máslovické drnkačky

FRANTIŠEK  NEDVĚD ml. 
OLYMPIC  REVIVAL

FAKTOR 
Taneční zábava a diskotéka

Bližší informace o programu s časovým harmonogramem 
a vstupném najdete na webových stránkách www.maslovice.cz

Posvícenské  
vinobraní 

v Máslovicích

Běh s máslem  
Aerobik FIT FOR YOU
Stloukání másla  

Bakchus a tanečnice
Soutěže a atrakce pro děti
Korková dílna se špunty

Soutěž jedlíků posvícenských koláčů
Vynikající vína, burčák, medovina

Speciální výstava výmarských ohařů 


